
وزير نيرو از تغيير ساختار فعلي تعرفه گذاري 
آب و ب�رق خب�ر داد و گف�ت: تعرف�ه جدي�د 
آب و ب�رق آم�اده ارس�ال ب�ه دول�ت اس�ت. 
 رض��ا اردكانيان، وزير نيرو در جم��ع خبرنگاران 
گفت: تعرفه پرمصرف ها را قطعاً تغيير خواهيم داد، 
به گونه اي كه ترجي��ح دهند از بخش بدمصرف ها 
به بخش خوش مصرف ه��ا بيايند و با اي��ن كار تا 
12درصد كاه��ش مصرف خواهيم داش��ت. وي 
افزود: همچنين يك سيس��تم تعرفه اي تشويقي 
براي كساني كه كمتر از الگوي مصرف، به مصرف 
آب و برق مي پردازند در نظر گرفته شده تا اين عده 
از مردم، ب��ا رعايت مس��ائل صرفه جويي، عايدات 
مالي داشته باشند. وزير نيرو از تغيير ساختار فعلي 
تعرفه گ��ذاري آب و برق خب��ر داد و گفت: تعرفه 

جديد آب و برق آماده ارسال به دولت است. 
   مذاكرات ب�ا روس ها ب�راي احداث ۳۰۰۰ 

مگاوات ظرفيت جديد برق هسته اي
وي همچنين برنامه هايي ب��راي ارتقاي ظرفيت 
برق هس��ته اي در ايران در نظر گرفته شده كه از 
جمله اين برنامه ها، آغاز مذاكرات ايران و روسيه به 

منظور احداث ۳۰۰۰ مگاوات ظرفيت جديد توليد 
برق هس��ته اي در ايران است. وزير نيرو همچنين 
اعلام كرد: صادرات برق ايران پس از برطرف شدن 
مشكل خاموشي ها، به كشورهاي همسايه عراق، 
افغانستان و پاكس��تان آغاز شد و در عين حال در 
مواقع نياز، امكان واردات برق نيز وجود دارد. »رضا 
اردكانيان« در نشست خبري هفته دولت، در زمينه 
صادرات برق افزود: ايران اكنون به تعهدات خود در 

مبادلات انرژي با كشورهاي همسايه مي پردازد. 
وزير نيرو در مورد مطالبات از ع��راق اضافه كرد: 
رقم قابل ملاحظه اي مطالبات انباشت شده وجود 
دارد، در عين حال طرف عراقي پرداخت مطالبات 
برقي ايران را شروع كرده است و اميدواريم اين امر 
سرعت پيدا كند. وي اضافه كرد: علاوه بر صادرات، 
هم اكنون ام��كان واردات برق از تركمنس��تان و 

ارمنستان در مواقعي كه نياز باشد، فراهم است. 
    برنامه دولت براي كاهش 1۰ تا 12 درصدي 

مصرف آب و برق
وي گفت: ايران در پيك )اوج مصرف( س��ال 98 
به ميزان 6۰ تا 61 هزار م��گاوات برق نياز خواهد 

داشت و با توجه به ظرفيت فعلي، بيش از 8۰۰۰ 
م��گاوات ظرفيت جديد ني��از داريم ك��ه 4۰۰۰ 
م��گاوات از آن را با راه ان��دازي 25 نيروگاه جديد 
تأمين خواهد ش��د. اردكانيان ضرورت مديريت 
مصرف آب و برق را مورد تأكيد ق��رار داد و افزود: 
براساس پيش بيني 12 برنامه در مديريت مصرف 
در نظر گرفته شده كه شامل بخش هاي مختلف 
صنعت، كشاورزي و خانگي مي شود و در اين برنامه 
تلاش مي شود به سمت اصلاح تجهيزات مصرفي 

برويم و از تجهيزات كاهنده استفاده كنيم. 
وي خاطرنش��ان كرد: تعرفه پرمصرف ها را تغيير 
خواهيم داد و يك دسته بندي سه گانه در بخش 
مصرف درنظر گرفته ش��ده كه يك گروه ش��امل 
مردمي مي ش��ود كه صرفه جويي مي كنند، قرار 
است در بخش آب و برق سيس��تم تشويقي براي 

اين مشتركان در نظر گرفته شود. 
وزي��ر نيرو اضاف��ه كرد: دس��ته دوم، مش��تركان 
خوش مصرف كه سعي مي شود بر تعداد اين گروه 
اضافه كنيم، گروه سوم هم بد مصرف ها محسوب 
مي شوند. به گفته وي، گروه سوم تعدادشان كم، 

اما مصرفشان بالاست و وزارت نيرو درصدد است 
تا تعرفه را اصلاح كند، هرچند كه به عنوان شيوه 
تأمين منابع مالي ديده نشوند، بلكه عامل مثبتي 
براي حركت بدمصرف ها به خوش مصرفي باشد. 

وزير ني��رو در ارتباط ب��ا آب ه��اي ژرف افزود: 
سرفصلي تحت عنوان آب هاي نامتعارف وجود 
دارد كه ش��امل ب��اروري ابرها، ش��يرين كردن 
آب دري��ا و اس��تفاده از بخار آب مي ش��ود. وي 
گفت: مطالعات آب ه��اي ژرف را وزارت نيرو از 
چندي قبل ش��روع كرد و در اي��ن زمينه بايد با 
كمك كارشناس��ان بخش، آب هاي ژرف كشور 
را پهنه بندي كنيم. ب��ه گفته اردكانيان، تاكنون 
تصميم گرفته شده كه در منطقه سيستان يك 
چاه حفر شود و درباره توسعه يافتن آن يا توقف، 

بايد تصميم گيري شود. 
وي اظهار داشت: بر اس��اس قراردادي كه در اين 
زمينه به امضا رسيد، بايد چاهي به عمق 2 هزار متر 
حفر شود كه اين كار صورت گرفته و نمونه هايي 
برداشته شده كه دو نوع آزمايش كيفي و ايزوتوپي 

روي اين نمونه ها صورت مي گيرد.

تعرفه هاي جديد آب و برق بد مصرف ها را نقره داغ و خوش مصرف ها را تشويق مي كند 

مذاكرهبراياحداث۳۰۰۰مگاواتظرفيتجديدبرقهستهاي

 وزیر نیرو: دخترم اسکاتلند است
پسرم انگلیس!

آيا وزير دوم هم درباره خانواده اش شفاف سازي مي كند ؟ 
 وزير ني�رو داوطلبانه به كمپين »فرزندت كجاس�ت« پيوس�ته و 
در مصاحبه اي با پايگاه اطلاع  رس�اني وزارت ني�رو خبر از حضور 
فرزندانش در اسكاتلند و انگليس داده است، آيا وزير  ديگر دولت هم 
درباره خانواده خود كه در يكي از كشورهاي اروپايي اقامت دارند و 
چند ماهي هم مجردي و تنها زندگي كرده، شفاف سازي خواهد كرد ؟ 
به گزارش »جوان« رضا اردكانيان بيان كرده است: دخترم 11 سال پيش 
كه دانشجوي سال اول دانشكده مهندسي عمران دانشگاه صنعتي شريف 
بود، ازدواج كرد. همس��رش نيز فارغ التحصيل دانش��كده فني دانش��گاه 
تهران اس��ت و هر دو از دانشگاهي معتبر در كش��ور انگليس براي مقطع 
فوق ليسانس و سپس دكتري پذيرش گرفتند و در حال حاضر در مراحل 
پاياني طي دوره دكتري هستند. وي افزود: دخترم و همسرش قصد دارند 
هرچه زودتر با تكميل تحصيلات خود به كش��ور بازگردند و در ميهن در 
كنار خانواده هايشان مشغول فعاليت ش��وند. وزير نيرو اظهار داشت: پس 
از فراغت از مس��ئوليت هاي اجرايي دولتي، در اواس��ط دهه 8۰ در قالب 
فراخواني كه از سوي سازمان ملل متحد منتش��ر شد، به عنوان ديپلمات 
ارشد اين سازمان برگزيده شدم و راهي فعاليت در مقر سازمان ملل در كشور 
آلمان شدم و پسرم در ابتداي ورودش به آلمان دو سال را مشغول گذراندن 
دوره پيش دانشگاهي در اين كشور بود و پس از آن در مقطع كارشناسي در 
اسكاتلند و سپس كارشناسي ارشد در زمينه مهندسي و مديريت انرژي هاي 
تجديدپذير در آلمان به تحصيل ادامه داد و در حال حاضر هم پايان نامه خود 

را نوشته است و خود را آماده دفاع از آن مي كند. 
اردكانيان يادآور ش��د: فرزند پسرم  كه تخصصش در بخش انرژي هاي 
تجديدپذير اس��ت، از هنگامي كه به ايران بازگش��ته در يك ش��ركت  
خصوصي كوچك )در يكي از شهرستان ها( مشغول به كار شده است. 

وي درباره اينكه آيا دوتابعيتي است يا خير توضيح داد: من طي1۰ سال 
اخير در كشور آلمان )86 تا 96( و قبل از آن هم براي تحصيلات تكميلي 

حدود هفت سال در كشور كانادا )7۰ تا 77( زندگي كرده ام. 
اردكانيان اظهار داش��ت: به دلايل فكري هيچ پيش��نهادي را براي اخذ 
تابعيت دوگانه در زمان حضور در كشور كانادا و حتي فعاليت در سازمان 
ملل و در كشور آلمان و هر جاي ديگري نپذيرفته و اقدامي هم نكرده ام و 
تابعيت هيچ كشوري به جز جمهوري اسلامي ايران را نداشته و نخواهم 
داشت. وي معتقد است: همان قدر كه خداي ناكرده سوءاستفاده احتمالي 
هر مسئولي از قدرت براي تحصيل مال نامشروع و بعد استفاده از آن براي 
فرستادن فرزندان به خارج نادرست است، سوءظن پراكندن نسبت به 
كس��اني كه پاك زيس��ته اند، ولي به دليل توانايي و استعداد توانسته اند 
جايگاهي مثلًا در دانشگاه هاي خارجي پيدا كنند يا مانند خيلي از مردم 

زندگي در جايي غير از وطن خود را برگزيده اند، نادرست است. 
........................................................................................................................

تعداد خودروهاي خوابیده در كف 
كارخانه ها به ۷۰ هزار دستگاه رسید

دبير انجمن صنايع همگن قطعه سازي گفت: تعداد خودروهايي كه 
به دليل كسري قطعات به صورت ناقص توليد و در كف كارخانه هاي 
سازنده متوقف ش�ده اند به حدود ۷۰ هزار دستگاه رسيده است. 
آرش محبي ن��ژاد در گفت وگ��و با »ايس��نا« اظه��ار كرد: متأس��فانه 
خودروسازان از پرداخت مطالبات قطعه سازان ناتوان هستند و همين 
موضوع موجب ايجاد مش��كل در تأمين نقدينگي قطعه سازان و توليد 
قطعات شده اس��ت. وي با بيان اينكه در هفته هاي اخير تنوع و تعداد 
قطعاتي كه قطعه س��ازان نمي توانند توليد كنند بيش��تر شده است، 
خاطرنشان كرد: يك خودرو از بيش از ۳۰۰۰ نوع قطعه تشكيل شده 
كه در صورت كمبود حتي يكي از اين قطعات، خودرو اصطلاحاً تجاري 

نشده و در كارخانه هاي توليدكننده متوقف مي شود. 
محبي نژاد با بي��ان اينكه با تغييرات نرخ ارز ميزان س��رمايه در گردش 
شركت هاي قطعه سازي به كمتر از نصف رسيده است، تصريح كرد: اقدام 
مهم براي خروج از اين وضعيت، عرضه كافي و با قيمت مناسب مواد اوليه 
عمدتاً دولتي همچون فولاد، فلزات رنگين و محصولات پتروشيمي است 

كه متأسفانه قيمت آنها در بازار به شدت افزايش يافته است.

 سنگین ترین جریمه مالي یك قاچاقچي 
در عمر 1۰۰ ساله گمرك

رئيس كميسيون مبارزه با مفاسد اقتصادي: قاچاقچی ظروف شيشه ای برای 1128 كانتينر، 5۰۰ميليارد تومان جريمه شده است
رئيس كميسيون مبارزه با مفاسد اقتصادي مجلس 
ش�وراي اس�لامي با بيان اينكه در پنج سال اخير 
ش�اهد قاچ�اق كالا و ارز به اش�كال تأس�ف باري 
بوده ايم، گفت: به نظر مي رسد فقط يكي از احكام 
صادره جهت جريمه قاچ�اق 1128كانتينر ظروف 
شيش�ه اي ك�ه در س�ال هاي 94 و 95 ب�ه وق�وع 
پيوسته اس�ت بالغ بر 5۰۰ميليارد تومان باشد كه 
اين حج�م از جريم�ه در تاريخ 1۰۰س�اله گمرك 
كشور بي سابقه است و يك ركورد به شمار مي آيد. 
امير خجسته، نماينده مردم همدان در مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با »جوان« با ابراز نگراني از قاچاق 
سازمان يافته گفت: امروز اغلب بنگاه ها به دليل فضاي 
نامناس��ب كس��ب و كار با چالش هايي چون فروش، 
سرمايه در گردش، پرداخت اقساط بانكي با سودهاي 
قابل ملاحظ��ه روبه رو هس��تند، حال اينك��ه عده اي 
نقشه بكشند كه با واردات رس��مي و قاچاق بازار را از 
بنگاه هاي داخلي بگيرند و آنها را با چالش ورشكستگي، 
پرونده هاي قضايي به دليل عدم پرداخت اقساط بانك و 
ساير بدهي ها روبه رو كنند، اثر تخريبي شان بر اقتصاد 

ايران از تحريم هاي ظالمانه امريكا كمتر نيست. 
رئيس فراكسيون مبارزه با مفاسد اقتصادي با ادعاي 
فس��اد س��ازمان يافته در اداره كل گمرك با انتقاد 
از نحوه مبارزه با قاچاق كالا و ارز در س��ازمان هاي 
نظارتي به خصوص اداره كل گمرك گفت: متأسفانه 
قاچاق كالا در انحص��ار برخي افراد اس��ت. كالاها 
به صورت قاچاق از مبادي رس��مي وارد مي ش��ود 
و كسي هم پاس��خگو نيست. خجس��ته ادامه داد: 
وقتي بنده موض��وع واردات ۳۳۰۰ كانتينر قاچاق 
به كشور را مطرح كردم، تنها عكس العمل گمرك و 
وزارت اقتصاد اين بود كه اگر ما يك كانتينر قاچاق 
هم ديديم به آنها نشان مي دهيم. اين صحبت ها را 
تنها مي توان اينگونه برداشت كرد كه انگار آقايان در 
جريان اتفاقات كشور نيستند. ما اول تذكرات لازم 
را داديم ك��ه به دليل عدم توجه به آن فراكس��يون 
مبارزه با مفاسد و تيم كارشناسي ورود جدي تر كرده 
و اطلاعات خوبي از گمرك و ساير مبادي ورودي به 

دست آورده است. 
رئيس فراكس��يون مبارزه با مفاس��د اقتصادي 
ادامه داد: يك نمونه از قاچاق كالاها، ورود 5۳62 
خودروي لوكس قاچاق از سال 95 تا مهر 96 بوده، 
خودروهايي همچون پورشه، ولوو، بي ام و، نيسان، 
هيوندا و تويوتا به صورت قاچاق و از طريق مناطق 

آزاد و گمركات به كشور وارد شده است. 

عضو هيئت رئيس��ه كميس��يون اصل 9۰ مجلس 
شوراي اس��لامي افزود: خدا مي داند طي پنج سال 
اخير در اثر حداقل قاچاق 5۰تا 6۰ ميليارد دلاري 
كالا و ارز چقدر از توليدكنندگان كه زندگيشان را 
براي توليد و اشتغال گذاشته اند، ورشكست شدند و 
از سطح و ظرفيت توليد خود كاستند و بازارشان را 
عده اي قاچاقچي تخريب كردند و اش��تغال را هم 
نابود كردند، بعد مي گوييم چرا نرخ رشد اقتصادي 
منفي مي شود. خب رشد اقتصادي مثبت تكاليفي 
مي خواهد كه مديران دولتي بايد آن را انجام دهند. 
وي با بيان اينكه اقتصاد ايران نياز ب��ه برنامه ويژه اي 
براي پيش��رفت با توجه به محدوديت هاي اعمالي از 

س��وي امريكا دارد، گفت: اگر امروز خواستار تغيير و 
تحول در حوزه انديشه، اجرا و نيروي انساني در بخش 
اقتصادي دولت هستيم، دليلش اين است كه احساس 
خطر مي كنيم و براي صيانت از توليد داخل، عمل به 
فرامين رهبري، سياس��ت هاي كلي نظام، چشم انداز 
14۰4 و تقابل ب��ا تحريم هاي ظالمان��ه امريكا و اتاق 
جنگ اقتصادي كه عليه اي��ران در وزارت خزانه داري 
امريكا به راه اندخته اند، راهي جز اخذ آرايش تدافعي و 
تقابلي در جنگ اقتصادي و اقدام و عمل غير شعاري و 

واقع گرايانه در حوزه اقتصاد مقاومتي نداريم. 
وي افزود: امروز به دليل كاهش ارزش پول در مقابل 
ساير ارزها برخي از مردم براي حفظ ارزش دارايي 

خود ب��ه اقدام هاي نادرس��تي چون احت��كار روي 
آورده اند، اين در حالي است كه ريشه تورم مخرب را 
بايد در اقتصاد شناسايي كنيم و درمان كنيم، اما چه 
كسي بايد بفهمد و بداند كه ريشه تورم در كجاست 
بي شك بخشي از اين كار به وزارت اقتصاد، سازمان 
برنامه و بودج��ه و بانك مرك��زي و وزارتخانه هاي 

اقتصادي مرتبط با توليد دارد. 
نماينده م��ردم همدان و فامنين در مجلس ش��وراي 
اسلامي با بيان اينكه بايد س��هم بدهي هاي دولت در 
تورم و كاهش ارزش پول ملي مش��خص ش��ود، ادامه 
داد: هر گونه عوامل توليد را به بهترين شكلش در ايران 
داريم آن وقت به دليل عدم استراتژي مناسب نظري 
و عملي براي توسعه و پيشرفت، عدم بهره وري عوامل 
توليد، كسري بودجه هاي دولت و بدهي هاي دولت و 

شركت هاي دولتي جست وجو كرد. 
امير خجس��ته، رئيس فراكس��يون مبارزه با مفاس��د 
اقتصادي و اداري مجلس شوراي اسلامي در واكنش به 
طرح استيضاح كرباسيان وزير اقتصاد و امور دارايي در 
هفته  جاري، ناكارآمدي تيم اقتصادي دولت در مواجهه 
با بحران ها و مديريت كلان اقتصادي را مهم ترين دليل 
استيضاح كنندگان دانس��ت و افزود: متأسفانه با روي 
كار آمدن تيم اقتصادي جديد دولت در سال گذشته 
روند مخرب اقتصاد ايران شكل گرفت و حداقل در هر 
هفته ش��اهد ارائه  يك مدل اقتصادي و سياست مالي 
بوده ايم. از طرفي نيز در ابتداي امسال و با اعلام خروج 
ايالات متحده از برجام، ناكارآمدي تيم اقتصادي دولت 
وارد فاز جديدي شد كه در اين خصوص مجلس بارها 
تذكر داد كه در يك فقره، سؤال اينجانب منجر به دو 

كارت زرد به وزير اقتصاد گرديد. 
عضو هيئت رئيسه  كميسيون اصل 9۰ مجلس شوراي 
اسلامي ضمن ابراز تعجب از كاهش چشمگير تعداد 
امضاهاي طرح استيضاح وزير اقتصاد گفت: متأسفانه 
بعضي از همكاران معتقدند در فضاي حساس حاكم 
بر كشور نبايد آرامش سياس��ي و وحدت قوا به هم 
بريزد،بنابراين با توجه به طرح سؤال از رئيس جمهور 
و استيضاح وزير كار در صورت استيضاح وزير اقتصاد 
اين آرامش خدشه دار مي شود. بايد تأكيد كنم آنچه 
كش��ور در ش��رايط فعلي نيازمند آن است، افزايش 
نظارت اس��ت و اگر ش��اهد كم كاري و بي برنامگي 
يك مجموعه و يك مدير هستيم، در اسرع وقت بايد 
نس��بت به اخراج آن اقدام كنيم و اين امر ابتدا بايد 
توسط دولت شكل گيرد،بنابراين مجلس نبايد منافع 

جامعه را قرباني رفاقت هاي سياسي كند.

وحیدحاجیپور

متاركه توتال، حاصل فریبکاري وزارت نفت
اين هم از عجايب است كه عده اي به جاي پاسخگويي درباره ماجراي 
توتال و فاز 11، مس��ير فرافكني را در پيش گرفته اند و با طرح مسائلي 
ش��گفت انگيز، به گونه اي س��خن مي گويند كه گويي منتقدان وزارت 
نفت، توتال را مجبور به خروج از ايران كرده اند. اين روزها كه توتال در 
ايران تبديل به يك روايت تلخ شده است، منتقدان اين قرارداد سراغ اين 
ش��ركت را از وزير نفت مي گيرند، اما نه براي آنكه توتال را طلب كنند، 
بلكه براي آنكه به مقام عالي وزارت اين مهم را يادآور شوند كه معادله 

توتال با منافع ملي، هماني شد كه پيش بيني مي كردند. 
با اين وجود، مدافعان قرارداد فاز 11 اينگونه القا مي كنند كه منتقدان اين 
قرارداد حالا دلواپس عدم حضور توتال شده اند و مدام سراغ اين شركت را 
مي گيرند، در حالي كه اصل ماجرا چيز ديگري است. از همان سال 92 كه 
وزير نفت شركت هاي ايراني را از مسير توسعه فاز 11 كنار گذاشت و قول 
آن را به فرانسوي ها داد، بسياري از كارشناسان و منتقدان وي بارها اعلام 
كردند كه خيري از اين ش��ركت به صنعت نفت نخواهد رسيد و با توجه 
به مش��ترك بودن ميدان گازي پارس جنوبي و موقعيت مرزي فار 11، 
سپردن اين پروژه به فرانسوي ها تنها و تنها منافع قطر را تأمين مي كند. 
وزارت نفت بي توجه به پيشينه اين شركت ولي راه خود را رفت و قرارداد 
بسيار جذابي را با توتال منعقد كرد؛ يك قرارداد جذاب با امتيازاتي ويژه 
به سبد توتال رفت، اما پاتريك پويانه مديرعامل اين شركت بارها از عدم 
خارج شدن اين شركت از قرارداد گفت. وزير نفت كه در مراسم امضاي 
اين قرارداد گفته بود توتال اسلام را نجات مي دهد، رسماً اعلام كرد توتال 
در شرايطي مي تواند از اين قرارداد كناره بگيرد كه اتحاديه اروپا، ايران را 
تحريم كند. زنگنه اعلام كرد در قرارداد به روشني قيد شده است، توتال نه 
تحت قوانين امريكا بلكه از قوانين اتحاديه اروپا پيروي مي كند و حتي قرار 
شد توتال و شركت ملي نفت ايران در اين باره، اطلاعيه اي رسمي منتشر 

كنند كه البته هيچ گاه چنين اتفاقي رخ نداد. 
وزير نفت هم چند هفته يكبار از ماندن توتال در ايران مي گفت و سعي 
داشت به همگان اين اطمينان را بدهد كه خبري از به هم خوردن اين 
قرارداد نيست، ولي توتال از كانال هاي خاص خود به وزارت نفت نفت 

پيام مي داد كه خود را آماده »متاركه« كنيد. 
با اين وجود، وزير نفت نمي خواست اين اتفاق تلخ را بپذيرد، او بهتر از هر 
كس ديگري مي دانست اين متاركه به معناي اثبات اظهارات منتقدان 
خود است. پس طبيعي بود دستگاه هاي رسانه اي وي به جاي پاسخگويي 
درباره تضييع منافع ملي، طوري القا كنند كه منتقدان قرارداد فاز 11، 
حالا نگران و دلواپس خروج توتال شدند. ماجرا بسيار ساده است؛ همه 
اتفاقاتي كه امروز در اين قرارداد رخ داده است عيناً همان پيش بيني هايي 
است كه پيشتر عنوان شده بود؛ از تبعيت تمام و كمال توتال از امريكا تا 
معطل ماندن توسعه مرزي ترين فاز پارس جنوبي. همه اين اتفاقات به 
وزارت نفت گوشزد ش��د، ولي اين وزارتخانه بدون توجه به راهكارهايي 
كه مي شد براي سفت كردن پيچ هاي اين قرارداد به كار بگيرد، امتيازات 
ويژه اي به توتال اهدا كرد؛ چراكه تنها به دنبال امضاي يك »قرارداد« بود 
آن هم با توتال.  همه توجيهاتي كه وزارت نفت براي امضاي اين قرارداد 
به كار برد، دقيقاً تبديل به بومرنگي شد كه با سرعت غيرقابل باوري به 
پيشاني منافع ملي وارد شد و حالا كه وزارت نفت بايد نسبت به كم كاري 
و قصور خود پاسخگو باشد، كنار نشسته و با استدلال هاي سطحي و »دم 
دستي« سعي در مخفي نگاه داشتن اش��تباهات استراتژيك خود دارد. 
سؤالات از وزير نفت بسيار است ولي اگر به همين پرسش پاسخ دهند 
فعلًا كفايت مي كند: مگر به گفته شخص شما، قانون حاكم در قرارداد 
فاز 11 قوانين اتحاديه اروپا و ش��وراي امنيت نبود، پس چطور توتال با 

تبعيت از قوانين امريكا، قرارداد فاز 11 را ترك كرد؟

با هدف كنترل عرضه ارز
دولت به زنگنه براي عزل مدیران 

شركت هاي پتروشیمي اختیار تام داد
براساس تصميم دولت براي كنترل مديريت عرضه ارز به بازار، دولت 
به وزير نفت اختيار داده است كه اعضاي هيئت مديره شركت هاي 
پتروش�يمي را در صورت ع�دم عرضه ارز ب�ه بازار بركن�ار كند. 
به گزارش »فارس«، بيش از دو هفته از آغاز به كار بازار ثانويه مي گذرد 
و در اين مدت نرخ ارز ب��ر مبناي دلار در اين ب��ازار در دامنه 8۰۰۰ تا 
82۰۰ تومان بوده است. هنوز آمار مشخصي از مجموع حجم معاملات 
ارزي انجام شده در اين مدت، منتشر نشده است و فقط در پنج روز اول 

فعاليت اين بازار، ۳۰۰ ميليون يورو معامله انجام شده است. 
به تازگي وزير نفت در نامه اي به شركت هاي پتروشيمي از همه اين شركت ها 
) شركت هاي متعلق به نهادهاي عمومي، نيمه دولتي و خصوصي(در خواست 
كرده است كه در راستاي اجراي سياست ابلاغي دولت به منظور تأمين نياز 
ارزي كشور از طريق بازار ثانويه، تمام ارز موجود در حساب هاي خارجي، يا 
شركت هاي تراستي، صرافي ها و كارگزاران ارزي طرف معامله خود را كتباً به 
بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران تسليم كنند و با دريافت معادل ريالي 
آن، ارز مورد نظر را بر اس��اس آنچه بانك مركزي معين مي كند، در اختيار 
مراحل بعدي براي عرضه در بازار ثانويه قرار دهند. پيگيري هاي خبرنگار 
فارس نشان مي دهد، اين بخش��نامه وزير نفت در راستاي اختياري  است 
كه وزير از دولت دريافت كرده است. براساس اختياري كه هيئت دولت به 
زنگنه داده است، در صورت عدم ارائه ارز توسط شركت هاي پتروشيمي به 
بازار ثانويه، وزير نفت مي تواند درباره اين شركت هاي پتروشيمي كه دولت 
و نهادهاي وابسته دولت سهامدار آنهاست، تصميم گيري و حتي اجازه دارد 

اعضاي هيئت مديره پتروشيمي ها را عزل كند.
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